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אליך בן ישיבה
גם בהסתרה שבהסתרה

גרוע  במצב  היו  מצרים,  בשעבוד  ישראל  בני 
היתה  העבודה  גם  האפשריות.  הבחינות  מכל 
בלתי נסבלת, גם המצב הרוחני היה בשפל חסר 
תקדים, דור עתיד לא נראה באופק, כיוון שפרעה 
גזר להשליך את כל התינוקות אל הים. התחושה 
שרווחה, לכאורה, הייתה של חידלון, אבדון. זהו, 

תכף זה יגמר ולא יוותר זכר.

אבל יום אחד, יולדת יוכבד אשת עמרם בן. האם 
המסורה לא חיכתה שחיילי מצרים יבואו לחמוס 
ילדה הקט, היא הכינה תיבה קטנה  ממנה את 
והכניסה לתוכה את הילד הקטנטן ושילחו אל הים.

המדרש )ש"ר א, כח( מספר דבר מבהיל כאשר 
מתבוננים בו: "בשעה שיוכבד הטילה את משה 

ליאור, עשתה לו חופת נעורים בתיבה".

נתבונן לרגע במצב הביש בו היא מצויה. עליה 
לשלח את עוללה הרך מעמה, למסור אותו אל 
חסדי הים הפתוח, והוא רק בן שלושה ירחים. ואם 
מישהו ישים לב לתיבה? ומה כשיגמר לו המזון? 
ומה אם יבכה? הדאגות האימהיות הטבעיות לבטח 

מילאו את ליבה בחשש ואימה.

אך יוכבד, ברגעים הללו עשתה משהו שלא יאמן: 
היא תפרה לו ווילונות יפים, וקישטה לו את תיבת 
הגומא. והשאלה נשאלת ומהדהדת: וכי זה הזמן 
לקשט את התיבה? כאשר עתידו כה לוט בערפל? 

כאשר נראה שאין מוצא מן המצב הנורא הזה?

מכאן צריך ללמוד, אומר הרב מפוניבז' זצ"ל, עד 
ולהיות  לקוות  בטוב,  להאמין  היהודי  על  כמה 
אופטימי גם כאשר המצב נראה גרוע עד חסר סיכוי.

ואם נתבונן שוב נמצא, שדווקא אז, כאשר המצב 
נראה היה אבוד לחלוטין, שם החל תהליך הגאולה. 
כאשר בת פרעה מצאה את התיבה, אימצה את 
נמשך  ומשם  פרעה  בבית  אותו  וגידלה  משה 

הגאולה הגדולה מארץ מצרים.

ללמדנו, שגם במצבים קשים, גם כאשר נדמה 
החברותא,  שצריך,  כמו  הולך  לא  דבר  ששום 
אין  יחד,  הכל  התסכול,  העייפות,  הכישרונות, 
העלייה  תיתכן  מכאן  דווקא  וכי  להתייאש, 
נעשה  רק  לו  והיראה,  התורה  במעלות  הגדולה 

את ההשתדלות שלנו...

חיזקו ואימצו

שלכם, העורך

ככל שתשקיע, תצליח!
הרב ישראל ליוש

האחרון  החודש  את  מסכם  אתה  איך  משה  נו, 
בישיבה? שאל ר' יעקב את בנו כשהגיע הביתה 
לשבת חנוכה, ב"ה, משתף משה את אביו בעלייתו 
הרוחנית, למדתי טוב, אט אט אני מתחבר יותר 

ויותר לשיעורים.

ומה עם החברותות? האם אתה מסתדר איתם? 
המשיך ר' יעקב להתעניין. גם בענין הזה - ענה 
משה - אני מודה לקב"ה שמצאתי בחורים כלבבי 
מתעלים  ואנו  שלי,  הלימוד  לסגנון  המתאימים 

בס"ד בלימודנו.

בנו,  של  הצלחתו  על  לשמוע  האב  מאוד  שמח 
והמשיכו לדבר על הא ועל דא, כאשר אל שיחתם 

הנחמדה מצטרפים גם שאר בני המשפחה.

תוך כדי השיחה עלה הנושא המדובר מאוד בזמן 
האחרון בארצנו; 'בחירות'. כל אחד מבני המשפחה 
זו  מפלגה  של  הצלחה  על  השערתו  את  מעלה 
מי  של  מהלכם  על  לבו  הגיגי  ואת  אחרת,  או 
מהפוליטיקאים, אולם בשלב זה של השיחה 'משה' 
מיודענו ששב זה עתה מהישיבה, כלל לא הבין על 
מה הם מדברים, ומרוב פליאתו שואל הוא את אחיו, 
אתם בסדר? לא התבלבלתם מעט, הבחירות כבר 
היו לא מזמן?! על איזה בחירות אתם מדברים?! 
בני המשפחה עצרו באחת את שטף שיחתם בנושא 
הבוער והמעניין, ותוך כדי בירור הם מבינים שמשה 
אחיהם אינו יודע כלל מעניין הבחירות הקרבות, 
ובוודאי שאינו יודע על דבר וחצי דבר מהמהלכים 
הנעשים בתוך המפלגות. למותר לציין את הערכתם 
של בני המשפחה כלפי אחיהם, שמחתם של הוריו 
על שקיעתו הרבה של בנם בלימוד, לא ידעה גבולות.

בחורים נפלאים! הסיפור המסופר אינו משל או 
דמיון, הוא סיפור שהיה, והוא גם אינו אירע עם 
סביבתו,  עם  קשר  לו  שאין  ומופנם  סגור  בחור 
מהכירות אישית, משה, הוא בחור נורמטיבי לגמרי, 
דעתו מעורבת עם הבריות, וכולם ששים ושמחים 
היה מעודכן בנעשה  בחברתו, הסיבה שהוא לא 
בעולם, היא משום שהדברים הללו לא ממש ענינו 
אותו, הוא פשוט שקוע בלימוד וזה כרגע כל עולמו, 
שום דבר אחר לא תופס את אזנו, כי נפשו ומאווייו 

בעולמות אחרים.

שקיעות  של  גבוהה  דרגה  באמת  שזו  כמובן 
בלימוד, זריקה עצמית מוחלטת ללימוד התורה, 
בלי התעניינות אפילו מינימלית בדברים אחרים, 
אך הספור הזה צריך להיות עבורנו דוגמא לחיקוי 

ומופת לשאיפה, שלימוד התורה ורק לימוד התורה 
יהיה כל עולמנו, וכאשר נגיע לרמה זו אין ספק שלא 
נתעניין וממילא גם לא נדע מהנעשה בעולם החולין.

וכעת יכול אני לתאר לעצמי שהקורא היקר אומר 
בלבו 'על איזה רמות הוא מדבר, בחיים לא אוכל 
החיצון'.  מהעולם  כזו  התנתקות  לרמת  להגיע 
שזו  כמובן  דברי.  את  להבהיר  מעט  אנסה  ולכן 
דרגה גבוהה וכאמור היא פסגת השאיפות, אבל 
ונלמד  דרך,  וציון  כתמרור  להציבה  עלינו  חובה 
מזה שרמת שקיעותינו בלימוד תקבע את רמת 
שקיעותינו חלילה בדברי חולין וסרק, וכמו"כ גם 
להיפך, רמת שקיעותינו בדברי הבל יקשה עלינו 

להיות שקועים בדברי תורה.

אין ספק שאנו עלולים לשמוע מאודות הנעשה 
מחוץ לכותלי בית המדרש, יתכן גם שאין מחובתנו 
לאטום את אוזנינו משמוע דברי חולין, כמובן בתנאי 
שאין בהם איסורי לשון הרע ורכילות, אך הכל תלוי 
בצורת ההתייחסות שלנו אל מה שאנחנו שומעים, 
אם נתייחס אליהם בביטול ובזלזול, אזי הם לא 
יתפסו מקום של כבוד בליבנו ובמוחנו, וממילא 
הם לא יקשו על לימוד התורה, וחלילה אם נתרפק 
בהנאה על כל שביב של מידע המגיע מעולם ההבל, 
ויתירה מזאת אף נרצה להתעדכן בכל הענין לפרטי 
פרטיו, אזי המוח והלב יהיו תפוסים בהבלים, ואל 
לנו להתפלא אם נרד חלילה בעוצמת לימוד התורה.

נשכיל  סוערת,  תקופה  לקראת  בעמדנו  לכן, 
להתייחס אל דברי החולין ביחס של זלזול הראוי 
ובהתעניינות  בסקרנות  לא  ובוודאי  ביושר,  להם 
שיגררו אחריהן פעולות של אסיפת מידע, ושקיעות 
בעולם ההבל. את כל מאוויינו וחפצנו נפנה אל 
לימוד התורה, נשים פעמינו אל עבר בית המדרש 
בשקיקה, נשתה בצמא את החדשות המתחדשים 
בהיכלה של תורה, ובכך נעלה ונתעלה כשאיפתנו, 
כי סגולתה של התורה שהיא נושאת חן בעיני מי 
שמבקש אותה, מי שמגלה בה סקרנות, זוכה גם 

למצוא בה ספוק ושמחה.

ונסיים בדברי הגר"א בפירושו על ספר משלי )כז, 
יב( 'כי כל דבר שאדם מתאווה ומגמת נפשו אליו, 
אותו דבר מתקיים, מה שאין כן אם לא ישים לבו 
לזה, אף שיעשנו לא יתקיים', העולה מדבריו הק' 
הוא  והתעניינות,  תשוקה  מתוך  התורה  שלימוד 
ואת  סגולה מצוינת להצלחה בסייעתא דשמיא, 
בדברים  אי אפשר להשיג כאשר מתעניינים  זה 

נוספים מלבד לימוד התורה.



הרב
יעקב סירוטה

לפני שנים רבות, כך מסופר בספרים, היה מלך אדיר 
ושמו אלכסנר מוקדון. עז היה חשקו לראות את העולם 
במבט מלמעלה, ובאותה תקופה, הרבה לפני התפתחות 
הרעיון המופלא הזה של תעופה אווירית, הייתה נראית 

משימה זו כבלתי ניתנת לביצוע.

לאחר מחשבה רבה הגיע למסקנה, כי עליו לתפוס טרמפ 
על גבו של נשר, וכאשר ידאה הלה למרומים, יוכל לראות 

העולם במבט מגבוה.

ממחשבה למעשה, הוא צד נשר גדול והתיישב על גביו. 
נותר עומד על מקומו. הוא הצליף בגבו  אלא שהנשר 
דחף את כנפיו, וניסה לרוממו באוויר, אך לשווא. הנשר 

לא הראה ולו סימן קל כי הוא עומד להמריא.

עד שהבזיק בו הרעיון. הוא נטל מקל, הדביק על ראשו 
נתח בשר חי ומדמם, סעודת מלכים עבור הנשר, ויחד 

עם המקל התיישב חזרה על גבו.

כעת הניף את המקל בזווית עקומה עד שנתח הבשר נכנס 
אל שדה הראייה העליון של הנשר. הלה ניסה למתוח את 
צווארו אל המעדן, אך, כמובן, הוא לא הגיע. הוא פרש את 

כנפיו והחל מתעופף אל עבר תאוות ליבו.

הוא נוסק ועולה ונוסק עוד, הנשר במרדף אחר סעודתו 
ששומרת על מרחק קבוע ממנו, ומייצרת כל העת יעד 
חדש לכבוש, אך כזה שלעולם לא ייכבש. ובינתיים עולה 

לו המלך כאוות נפשו, אל עבר השחקים.

הסיפור הזה הינו משל נפלא על חיינו כאן בעולם הזה, 
אך יותר מכל, הוא מהווה משל לתאוות הממון הטבועה 
אצל כל אדם באשר הוא. העני, נדמה לו שעם סכום 
כסף כלשהו הוא יסתפק, אך, לאמיתו של דבר, כאשר 
ישיג את הסכום הלזה, ירצה עוד. וגם כאשר ישיג את 
העוד, יבקש עוד ועוד. יש לו מנה רוצה מאתיים. אוהב 

כסף - לא ישבע כסף!.

האדם בטבעו, מתחילת ברייתו, טבועה בו תאוות הממון 
המשחקים  מגרש  שוקק  כמה  וראו  צאו  הרכושנות.   -

בחיידרים בתקופת הג'וג'ואים...

את הטבע הזה טבע הקב"ה בבריאה כדי לקיימה. כדי 
לישא  לייצר  דחף  להם  ויהיה  בבוקר  יקומו  שאנשים 
וליתן, וכל דבר שיגרום להם להרוויח, וממילא העולם 

ממשיך להתקיים.

חוק הטבע הזה טבוע חזק כל כך, עד שהוא כבר חסר 
היגיון, כי יש אנשים שכבר סחרו והרוויחו סכומים אדירים, 
שאפילו אם יבזבזו הם ובניהם ובני בניהם ככל יכולתם, 
לכלות  יצליחו  לא  עדיין  בשנים,  מאות  יחיו  אם  ואף 
עשירית מן החשבון, עדיין, מה פלא, הם עסוקים יומם 

ולילה באיך להרוויח עוד ועוד.

יהודי מאמין באמת, מביט על הטבע הזה שמניע אנשים 
לעשות ולעשות, ולחשוב בשאר הזמן איך לעשות עוד, 
וצוחק צחוק גדול. הוא, שיודע כי אין ההשתדלות מועיל 
ללב  לוקחים  ומזיעים,  רצים  באנשים  מבחין  מאומה, 
ובוכים ומחייכים על גורל שכבר הועיד להם בורא העולם.

ומכיון שיצר הסחרנות טבוע כל כך עמוק באדם, מוטל 
עלינו, בני התורה, לשרש אותו.

כי זאת עובדה: אי אפשר לרקוד על שני החתונות. או 
ותאוות  ברכושנות  או  הגמרא  בסוגיות  מונח  שהראש 
הממון. אי אפשר בשום אופן להיות מחד מבקש גדול 

ומתמיד עצום, ומצד שני לנהל עסקים גדולים.

ולא שלא היו סוחרים תלמידי חכמים, היו גם היו. תנאים 
ואמוראים, ראשונים ואחרונים, הרבה מהם עסקו במסחר. 

אבל אצלם היה ברור ומחוור מעל לכל ספק: התורה היא 
המטרה, המסחר היא האמצעי.

גם הלל הזקן, מחייב העניים, היה חוטב עצים לפרנסתו. 
אך מן הטרפעיק המצומצם האחד שהיה מרוויח ביום, 
היה מפריש חצי לשומר בית המדרש, שיוכל לשמוע את 
שיעור רבותיו שמעיה ואבטליון. כלומר, המסחר לא עמד 
בראש מעיניו, לכן לא נקרא "סחרן". המהות שלו הייתה 

תורה, המסחר הייתה הדרך להגיע אליה. 

כך היו כל מוסרי התורה ואדיריה. הם אולי סחרו, אך לא 
היו סוחרים. וזה הבדל מהותי. דרך הקניין הוא מיעוט 

סחורה - למעט את חשיבותו.

חסד ה' וכיום אין צורך לשלם בשביל להיכנס אל בית 
המדרש. כתלמידים בישיבה, הננו פטורים מכל עול, בלתי 

לה' לבדו. רק תפתח את הגמרא ותתחיל ללמוד.

אלא שגם בשנות הבחרות, יש לפעמים לבחור את התאווה 
הזו בצורה שונה. הקפידה המיותרת על כל חפץ ופריט 
פריט  כל  יחסר  שלא  הצורך  ו'מעודכן',  מכובד  שיהיה 

שיוכל לעזור לו בגשמיות, וכו' מקורה מתאוות הממון.

הגר"ש פינקוס זצ"ל היה אומר שהשומר הנאמן ביותר על 
עולם התורה הוא העניות. כאשר אין חלומות להרוויח כספים 

גדולים, אפשר להשקיע את מעינות המחשבה בתורה.

אין  זה הזמן, כעת בשנות הבחרות המובחרות, כאשר 
לנו הכרח אחר, להשקיע את כל כולנו במסחר התורה, 
במשאה ומתנה, כפירש"י במשלי שהמסחר של התורה 
הוא בבחינת נר לאחד נר למאה. משום שלא כמו בכל 
מסחר, שכל אחד משני הצדדים הסוחרים מפסיד ומרוויח, 
בתורה שהאחד מלמד את השני והשני מלמדו בחזרה, 
שזה הרעיון העמוק של חברותא, כולם רק מרוויחים. זהו 

"כי טוב סחרה מסחר כסף".

וככל שנקנה את אהבת המסחר הזו, של התורה, כך גם 
אם וכשנגיע אל הימים בהם כן נצטרך לעשות משהו 
ערכה  את  היטב  נדע  אבל  הגשמית,  הפרנסה  בשביל 

האמיתי אל מול ערך מסחר התורה...

בסליחות בעשרה בטבת אנו אומרים ''בשלשה מכות בחודש 
הזה הכני וכו' ומלך יון אנסני לכתוב דת יוונית'. וכן הוא בשו"ע 
)או"ח סי' תקפ ס"ב(, בשמונה בטבת נכתבה התורה יונית בימי 
תלמי המלך והיה חשך בעולם שלשה ימים. וצריך ביאור, שהרי 
בדברים )כז ח( נצטוו ישראל שכשיעברו את הירדן יכתבו את 
כל התורה בשבעים לשון, שנאמר )שם פסוק ח'( 'וְכָתַבְתָּ עַל 
אֵר הֵיטֵב', ופירש רש"י  בְרֵי הַתּוֹרָה הַזֹּאת בַּ ל דִּ הָאֲבָנִים אֶת כָּ
בשבעים לשון, וכן הוא בגמ' סוטה )לב.(, וגם יוונית בכלל, ומדוע 

בימי תלמי המלך נעשה חשך בעולם שלשה ימים.

ניתן לעיין בחידושי המאירי סוטה לב. )ד"ה ברכות( בשם גאוני 
הראשונים, יערות דבש )דרוש ב, מהדו"ח עמ' לו(, שו"ת ערוגת 

הבושם )או"ח סי' ריג(, דברי יואל )דברים עמ' יג(.

תשובות לחידודי שמעתתא גליון 44 כסלו תשע"ה

לגבי השאלה ששאלנו על הגמ' במסכת שבת המבארת מאי 
חנוכה לא ציינו אלא את נס פח השמן ובתפילת על הניסים 

לא הוזכר אלא נס המלחמה 

הגיעונו תשובות רבות וביניהם הבה"ח חיים קפלן נ"י שציין 
לדברי המנח"י דלגירסת המ"ב שגורס ל"ו תיבות "וקבעו ח' 
ימים אלו להלל והודאה ועשית עמהם נס ופלא ונודה לשמך 
הגדול סלה" א"כ נמצינו מזכירין בתפילת על הניסים נס פך 
השמן ומה שהגמ' ביארה את חלק נס השמן ולא הזכירו את 
נס המלחמה שנס השמן היה נס על טבעי ואינו מולבש בטבע 

והוא נס הולט יותר

והבה"ח נתנאל אוחיון נ"י הביא לתרץ בביאור קו' הגמרא מאי 
חנוכה שכוונת הקושיא היא במה אנו מחשיבים את החשמונאים 
שחנו בכ"ה ועל זה תירצו בגמ' את נס פך השמן דהיינו שעיקר 

סיבת השמחה בנצחון המלחמה הוא במה שע"י כן טהרו את 

מקדשך וכו' והסכימה עמם ההשגחה העליונה ע"י נס השמן 

ושוב לק"מ מדוע אין בגמ' נס המלחמה

 תשובות יש לשלוח לעלון הישיבה

ת.ד. 43064 ירושלים או לפקס 1341-2626-153 

 עד ד' שבט תשע"ה. 

 בין השולחים תשובה נכונה תערך הגרלה

 על שני כרכי משנה ברורה בהוצאת 'דרשו'

לשלושה זוכים )חלקים לפי בחירת הזוכה(.

 מי השומר
 הכי טוב

לעולם התורה?

ט"ו. במיעוט סחורה. דאמר מר לא תמצא תורה לא בסחרנים ולא בתגרנים. רש"י

איך קונים תורה?

הזוכים בכרכי משנה ברורה:
הבה"ח אהרן מובשוביץ - ירושלים
הבה"ח נתנאל אוחיון - בני ברק

הבה"ח אלחנן שרייבר - פ"ת
לחידודא מילתא



שאלה:

לכבוד מייסדי העלון החשוב "הישיבה"

איני  לי;  מציקה  שמאוד  בעיה  לי  יש 
תוכלו  האם  בשיעור,  להתרכז  מצליח 

לייעץ לי מה ביכולתי לעשות. 

אודה מאד

ח. י. ז. ירושלים

שלום לך בחור יקר!

דע לך, שעצם העלאת הבעיה על ידך היא 

דבר גדול, כי זה מראה שלבך פועם בתשוקה 

ללימוד התורה, ולא מרפה גם כשיש בעיות, כי יש רבים 

לצערנו שמדחיקים בעיות, והם גדלות וצומחות והכי מצער 

- מייאשות, וכך הולכת ונמוגה לה התשוקה ללמוד ולהצליח 

ולהתעלות, והנפש 'מתה' מרעב רוחני רח"ל.

להופיע  יכולה  הריכוז  לדעת שבעיית  צריך  ראשית אתה 

מכמה סיבות שונות, שכל אחד צריך לבדוק ולבחון את עצמו 

מה הנקודה שמפריעה לו, וזה כמובן חשוב מאד לעשות 

בהתיעצות עם אנשי החינוך שבישיבתך, או מי שקרוב אליך, 

ויבררו אתך את מכלול הענין. ואנו נביא במסגרת מצומצמת 

וכללית זו, כמה עצות כלליות בתקוה שהן יהיו לך לעזר 

ופתרון בס"ד:

א.  הידיעה שאתה צריך להקשיב ולהיות מרוכז לזמן ממושך, 

גורמות מיד להורדת יכולת הריכוז, ולכן - תחליט בעצמך 

דקות  בחמש  להקשיב  השיעור שאתה מתאמץ  בתחילת 

הראשונות, וכשהן נגמרות אתה מחליט שאתה מנסה עוד 

חמש דקות, וכך כמה שתוכל, וכשאתה מרגיש שכבר קשה אז 

גם מותר קצת לנוח ]ולהשאר בריכוז כללי כדי לא לאבד את 

המשכיות השיעור[ ואז שוב חמש דקות, וכך תעלה לעצמך 

את הזמן לריכוז לעשר דקות ויותר עד שתתרגל להתרכז, 

שזה פתרון שיכול לעזור בהרבה מהמקרים.

ב.  לכתוב את עיקרי הדברים הנמסרים בשיעור, שעצם 

הפעולה מחייבת להשאר מרוכז, וכן שעל ידי כך אתה מתרכז 

כדי שלא להפסיד דבר מדברי הרב. לדוגמא: באם המג"ש 

מפלפל ארוכות בדברי התוס' עליך לציין לעצמך רק את 

עיקרי הדברים; תוס' שואל כך, המרש"א תמה על קושיתו 

מכח הגמרא לעיל, הפנ"י מתרץ את קושית המהרש"א, לפי 

מהלכו של הרשב"א בסוגיא אין בכלל את קושית התוס' 

וכו' ולאחמ"כ במהלך סדר החזרה להשלים את הדברים 

בהרחבה. עצה זו כותב גם הגה"צ רבי שלמה וולבה זצ"ל 

במכתב לתלמיד "אני רגיל לייעץ לתלמידים שיש להם קושי 

בריכוז לרשום בשעת השיעור ראשי פרקים ממה שהראש 

ישיבה אומר, וכמובן רק ראשי פרקים כדי לא לאבד את 

הקשר עם המשך מהלך השיעור, אבל על ידי הרשימה של 

ראשי הפרקים מרוכזים יותר לשמוע כל דבר שהוא מסביר".

ג.  להגיע מוכן לשיעור. כשאתה מגיע מוכן לשיעור בידיעת 

הגפ"ת והשקלא וטריא של הגמרא, בהחלט שזה מקל על 

יכולת הריכוז, כי המוח לא מתאמץ לשמוע כל מילה אלא 
את תוכן ובאור הדברים שמוסיף הר"מ בשיעור, וכך אתה 
מוריד את מאמץ הריכוז מריכוז של לא לפספס שום מילה 
לריכוז של שמיעת תוכן ובאורים שהוא הרבה יותר קל. כמובן 
מראי  לבחורים  שניתן  מסוימים  במקומות  עושים  שטוב 
מקומות של המפרשים שידובר בהם בשיעור, וכמובן שזה 
מוסיף לריכוך מאמץ הריכוז בשיעור. גם הגרמי"ל לפקוביץ 
זצ"ל היה מורה לבחור שהתלונן שקשה לו להתרכז, שיכין 
את הסוגיא טוב עם חברותא קודם השיעור 'ודבר זה יקל 
עליך את שמעת האוזן וריכוז המחשבה'. וזו עצה חשובה 

ומועילה מאד! 

לסיום רצוני לומר לך בחור יקר! 

דע לך שכבר אמרו חז"ל: שטוב דבר אחד בצער ממאה שלא 
בצער, וכל הסיעתא דשמיא זוכין על ידי שלומדים בצער, 
ולכך אף שאולי נראה לך שקשה לך יותר מחבריך, בגלל 
הקושי בריכוז, אבל אם תתבונן על זה במבט חיובי, שהנה 
הקב"ה זימן לידך את הנסיון הזה ללמוד בצער, ונסיון זה 
הוא הסולם להגיע לפסגות שאחרים יתקשו להגיע אליהם, 
להתרכז  ולהתרגל  בשיעור,  יותר  להתאמץ  עליך  יקל  אז 
בהדרגה, עד שיפתחו לך כל שערי אורה זו תורה בעזרת ה'.

בתקוה שעצות אלו יחד עם כח התפילה שמובא בספרים 
הקדושים שעל ענינים רוחניים התפילה לא חוזרת ריקם, 

יעזרו לך בעזרת ה' לראות ברכה והצלחה בלימודך

עלה והצלח

בעל הנתיבות שלום האדמו"ר מסלונים זצ"ל היה חוזר על 
למגיד  זאת  שמייחסים  )יש  שלו  מהמלמד  'ווארט' ששמע 

ממעזריטש זי"ע(.

המלמד דייק בפרק ק"ד בתהילים, המזמור בו דוד המלך ע"ה 
מתאר את יופי הבריאה, הוא פותח ב"ברכי נפשי את ה' ה' אלוקי 
גדלת מאד", הולך ומפרט את יופי הבריאה. הוא מתאר את 
הרוחות את התהומות, את המעיינים והנחלים, והחיות והעופות. 
וכך הוא ממשיך וממשיך לפרט ולתאר את כל  יופי הבריאה... 

באמצע כל התיאור נקטע הרצף ומופיע בו הפסוק המפורסם 
"מה רבו מעשיך ה' כולם בחכמה עשית" כשמיד לאחר מכן 
ממשיך המזמור לתאר את הים הגדול שם אניות יהלכון, את 

החיות הקטנות והגדלות, ואת הלוויתן זה יצרת לשחק בו...

עד לסיום, "ברכי נפשי את ה' הללויה"...

מביא הרבי, שהמלמד תמה מדוע באמצע התיאור עצר דוד 
מתאים  היה  זה  פסוק  לכאורה  ה'",  מעשיך  רבו  "מה  ואמר 
ככותרת בתחילת המזמור וכהקדמה לפירוט שיבוא אחריו, או 
כפסוק לסיום המזמור, מה פתאום לקטוע את רצף התיאורים 

בפסוק מסכם זה?

אלא ענה המלמד ואמר : 'דוד המלך כשתיאר את הבריאה 
הנפלאה והגדולה התלהב ולא עצר ברוחו ובאמצע התיאור פרצה 
מליבו הקריאה בהתפעלות - מה רבו מעשיך ה', כך בקריאה 

מעומק הלב שלא לפי הכללים, אולם מיד המשיך לתאר את 
שאר חלקי הבריאה'-  עד כאן מה שסיפר הרבי מסלונים.

על סיפור מרגש זה אני רוצה להוסיף הבנה עמוקה ומיוחדת. 
כשניקח ספר תהילים נראה שלפני פסוק זה מתואר העובדה 
"יצא אדם לפועלו ולעבודתו עדי ערב – מה רבו מעשיך ה' " ...

פלאי פלאים.
 דוד המלך מתאר את ההרים את הבקעות את המלאכים, ועדיין 
לא פורצת הקריאה מפיו, גם אלפי בעלי החיים בים וביבשה 
ובאוויר לא הביאו לקריאה זו, רק התיאור שייצא אדם לפועלו 
זה מה שהביא לקריאת ההתפעלות של דוד המלך ע"ה?...האם  
זהו הדבר המרגש מכל הבריאה שאנשים טורחים על מחייתם 

מצאת החמה עדי ערב?!.
אלא שטמון כאן מסר עמוק. ישנה תופעה מדהימה המאפיינת 
רק בני אדם, והיא; הרצון להצליח. הרצון להתקדם. הרי לשם מה 
אדם טורח כל כך לפרנסתו, האם בשביל כמה פרוסות הלחם 
שהוא זקוק למחייתו?! ברור שלא! מה אם כן הכוח המניע את 
האנשים לעבודתם? כח זה נובע מהכח האלוקי הטבוע בבריאה, 
והיא הרצון להישגיות, הרצון להתקדם. זהו דבר שאינו קיים 
בשום חלק בבריאה זולת האדם, ועל זה פרצה  הקריאה מה 
רבו מעשיך ה', על המנוע האדיר הזה, המנוע המניע את כול 
יושבי תבל לקום בבוקר להתגבר על העייפות על העצלות 

ולהתחיל לעבוד.

'מוטיבציה'. לולא היינו  לכוח הנפלא הזה אנו קוראים היום 
מבורכים בתכונה זו לא היינו משיגים ומתקדמים בשום תחום 
לא ברוחניות ולא בגשמיות, רק השאיפה להשיגיות הוא הכוח 

הגורם והמדרבן...
לכל אחד יש מלאך מעליו האומר לו גדל, כל אחד נולד עם 
מנוע פנימי  של 'יצא אדם לפועלו ולעבודתו עדי ערב', בגשמיות 

וק"ו - מידה טובה מרובה – ברוחניות.
גם אחד שנראה שהוא לא רוצה, באמת הפנימית אין זה כך. 
הוא רוצה, אחרת  זה פשוט לא יתכן, זה נוגד את טבע הבריאה.

להסיר המניעים
וכאן נשאלת השאלה, מדוע אם כן אנו רואים אנשים שאינם 
אינם  ולכאורה אפילו  דבר, הם בקושי קמים בבוקר,  עושים 

מנסים להצליח, האם הם לא נולדו עם תכונה זו?! 
התשובה ברורה: כל אחד יש לו רצון, יש לו מוטיבציה, אנו 
רק צריכים לחפש היכן הוא נתקע, מה חוסם בעדו מלפרוץ 

ולהתקדם.
חייבים להשקיע מחשבה ומאמץ למצוא מה הדבר החוסם בינינו 
להצלחה, מהו הקושי העוצר אותו מלפרוץ החוצה, יתכן שזה 
קושי לימודי, לפעמים זה הפחד מכישלון, יכול להיות שפשוט  
ואחד סיבות שבהם צריך  יתכנו אלף  לנו כללי חברה,  חסר 
להתמקד, ואז כשיסורו המניעים ממילא נפרח ונצליח בעז"ה.

הרב
!?בנימין בירנצוויג

?

!

 יש לך שאלה?
הכתובת למכתבים ושאלות:

עלון מעלה מעלה ת.ד. 43064 ירושלים
או בפקס:15326261341

שואל ומשיב

הרב
כח הרצוןפנחס ברייער
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ליל שימורים
ספור

בית החולים איכילוב, תל אביב.

השעה שתיים אחרי חצות הלילה. המחלקה שקטה 
ורגועה, ורק צפצופי המוניטורים מפרים את השלווה.

בתוך אחד החדרים, שוכב לו אברך חרדי, מתאושש 
מציקים  עדיין  הכאבים  שעבר.  כלשהו  מטיפול 
במידת מה ומקשים עליו את השינה. הוא מחזיק 
האותיות  של  בעולמן  ושקוע  קטנה  גמרא  בידו 
הקטנות. הוא לא שם לב לעיניים הבורקות שננעצות 

בו מן המיטה הסמוכה.

ברגע כלשהו הוא מניח את הגמרא.

"מה בדיוק אתם עושים שם?" הוא שומע קול פונה 
אליו. האברך מביט סביבו, מי זה ה"אתם" שהלה 

מדבר עליהם, למי הוא מתכוון.

הוא מביט אל עבר השואל ומוצא אדם כבן ארבעים. 
הוא מבין שהלה רואה בו נציגה הרשמי של היהדות 

החרדית.

"מה עושים מי ואיפה?" הוא מברר בעדינות.

האיש מחליט לנסח את שאלתו קצת אחרת: "למה 
אתם לא הולכים לצבא?"

היה ברור שהשאלה הזו תגיע.

"אנחנו מתחנכים ללמוד תורה ביום ובלילה", ענה 
כהדרכת  מאוד,  צעיר  מגיל  "כך  בנחת.  האברך 
רבותינו, אנו יודעים ומאמינים שאנו מגנים בכך 

על העולם כולו".

"וזה מה שאתם עושים שם בישיבות שלכם?"

"זה בכל אופן מה שאנו משתדלים לעשות בישיבות 
שלנו!"

שטויות...  "הכל  ביטול.  בתנועת  מונפת  ידו 
כמה  ממלאים  עצמכם  את  עושים  משתמטים, 

שעות ביום בישיבה וכל השאר חייבים לכם..."

בימים כתיקונם הוא אינו עוסק בקירוב, הוא לא 
ממש נאלץ להתמודד עם השאלות והטרוניות נגד 
הדרך בה הולך. אבל הימים אינם כתיקונם, הוא כאן, 
ההשגחה גלגלה אותו אל המיטה הזאת דווקא, אולי 
יש בו כוחות להשפיע, לשכך את השנאה הלוהטת 

שנושבת מעם אח רחוק.

במשך שעה ארוכה הוא עומל להסביר ולתאר, לסנגר 
ולצבוע בצבעים וורודים, כמיטב כישרונו ויכולתו, 
את עולם התורה. את החיוב שלנו להגות בו יומם 

ולילה, את אורח החיים שכל כולו על פיו, וכי ערכה 
של דקה אחת תורה לא תסולא בפז ופנינים, כי 

התורה היא תענוג עילאי ועוד ועוד.

היהודי, מאזין בשתיקה לדבריו היוצאים מן הלב 
של האברך שלצידו, ולבסוף אף מצליחים לחדור 
זאת, הוא עדיין  ליבו. אך, בכל  מעט את חומות 
לא מצליח לקלוט ברגע אחד את מה שהתרגל 

לכפור בו כל חייו.

"תראה, נניח ואני מקבל את זה שהתורה זה משהו 
גדול, והעוסק בתורה הוא האדם המאושר, אבל, 
אני בשום אופן לא יכול לקבל את זה שבחורים 
ומוכנים  צעירים, מסוגלים להתחבר לרעיון כזה, 

להקדיש את חייהם ללימוד תורה.

בכל  ירדה פלאים. אבל  אין ספק,  השנאה שלו, 
זאת, האיש שואל כאן שאלה.

"תראה", אומר לו האברך, "לא רחוק מכאן, בבני 
מן  אחת  פוניב'ז.  ישיבת  נמצאת  הסמוכה,  ברק 
הגדולות והחשובות בציבור החרדי, אולי שמעת 
עליה. ההיכל המפורסם שלו אינו נסגר, ואורותיו 
הלילה,  וכל  היום  כל  כבים מסביב לשעון.  אינם 
כל השנה. גם ברגעים הללו ממש ישנם בחורים 
שיושבים שם ולומדים. אין רגע שקול התורה מפסיק 
מבית המדרש הזה. בחורים יושבים שם יום ולילה 
ועוסקים בדבר אחד ויחיד: לימוד התורה. נו, תסביר 
לי אולי, איך זה יכול להיות? יש לך הסבר אחר חוץ 

מזה שהם פשוט אוהבים את התורה?"

היהודי הציץ בשעונו, השעה הייתה קרוב לשתיים 
שאל  עכשיו?"  שם  נמצא  "מישהו  בוקר.  לפנות 

אותו בפליאה.

"עכשיו, עכשיו! ולא מישהו אחד אלא לפחות מניין 
לומדים!" ענה לו האברך.

ניסע  בוא  "תראה,  הרעיון:  בו  הבזיק  רגע  לאחר 
נכון הדבר.  עכשיו שנינו לישיבה הזו, נבדוק אם 

מקובל עליך?"

כזו  מציאות  לרגע שתיתכן  האמין  היהודי שלא 
הסכים מיד...

הם יצאו בעומק הלילה, לקחו מונית היישר אל 
קריית הישיבה. הם צעדו אל היכל הישיבה המואר, 

ונכנסו פנימה.

ליבו של היהודי פרפר מהתרגשות והפתעה: עשרות 
שקועים  הענק,  ההיכל  פני  על  פזורים  בחורים 
בעיון  מי  בפלפול,  מי  בניגון,  מי  מתוק,  בלימוד 
ומי בדממה. הצד השווה שכולם שם היו שקועים 
ונהנים  חיים  וכולם  התורה,  עולם  עולמם,  בתוך 

ואינם רוצים לישון!

אהבת התורה ניצחה!

בצורה מעניינת, הסיפור הזה מוכיח עד כמה "המאור 
שבה מחזירו למוטב". על אף שכוונת הפסוק הוא 
על הלומד עצמו שגם אם חלילה נכשל, התורה 
הוא שהמאור  המקרה  כאן  למוטב,  אותו  תשיב 
את  שהחזיר  היא  תורה,  אוהבי  לבחורים  שהיה 

היהודי האובד הזה למוטב.

כמובן, שלהישאר ער בלילות וללמוד תורה, הוא 
לא תמיד מעצתו של היצר טוב... גם ויכוח עם אח 
טועה הוא לא בדיוק תפקידו של בחור ישיבה... ולא 
באנו כאן לציין את המובן מאליו. אבל זה וודאי, 
שמי שחש בתוך תוכו את האהבה העצומה הזו 
ללימוד התורה, גם אם הוא יהיה ער עד לפנות 
בוקר, זה לא יהווה עבורו 'תירוץ' לנוח במשך השבוע 
שלאחר מכן, הוא יבוא למחרת אל הגמרא ויצליח 

ללמוד בהתלהבות במשך היום כולו.

הסיטפלער, בשנות בחרותו, היה לומד משמרות 
של שלושים ושש שעות רצופות תורה וישן מספר 
שעות וחוזר חלילה. כביכול היה עוקף על לילה 

אחד בכל יומיים.

לא כל אחד מסוגל וצריך להראות תעצומות נפש 
דוגמא שכאשר אדם אוהב  כזו, אבל רק לקבל 
משהו, מתרגש ממשהו, הוא לא יישן בלילה. פשוט, 
חבל לו לפספס רגעים מן התענוג הזה. והתורה, 
בניגוד לכל תענוג גשמי אחר, מעניקה תענוג ואושר, 

שמחה ועליצות תמידית. אין רגע שבו זה נגמר.

איך מגיעים לזה? ובכן, זו השאלה הגדולה. והתשובה 
הרי  ידי התמדה בלימוד התורה.  על  היא אחת: 
זה מובטח: פתחו לי פתח כחודו של מחט, ואני 
אפתח לכם כפתחו של אולם. אבל צריך קודם כל 
להתחיל, להתמיד, ללמוד ברצינות, לרצות. כי אז, 

תבוא האהבה בהכרח.


